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ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

اگرچه استقلال به جمع صدرنشینان در جدول رده بندی رسیده و در بحث 

نتیجه گیری تا پایان هفته چهارم رقابت ها عملکرد خوبی داشـــته است اما 

نباید از این موضوع هم به سادگی گذشت که این تیم به واسطه مشکلات و 

ضعف های فنی که مشهود هستند بازی روان و چشم نوازی را ارائه نمی دهد. 

حال اینکه در بروز این وضعیت چه کسی مقصر است و اینکه درباره گلایه هایی 

که مطرح می شود حق با کدام طرف این جدال هاست در گفت وگویی با مهدی 

پاشازاده، پیشکســـوت و مدافع سابق این باشگاه سعی کردیم تا پاسخ این 

سوالات را از وی دریافت کنیم. 

شرایط و وضعیت فوتبال ایران چطور است؟

وضعیت همه جوره در فوتبال خیلی بد است و همه چیز درحال انفجار است. هیچ 

چیزی ســـر جای خودش نیست. مشکلات تیم ها و وضعیت استقلال هم که جای 

خودش. داشتم عکسی را می دیدم که تمام سرمربیان لیگ برتری حضور داشتند و 

این عکس را که دیدم گریه ام گرفت!

به چه دلیل؟

در این بخش به سمت فاجعه پیش می رویم. انتخاب مربیان در لیگ برتر یک سری 

اقلیمی شـــده و یک سری هم براساس پیشنهاد و توصیه ها انجام شده است، مثلا 

در خوزستان اگر بومی نباشید کسی نمی تواند غیر از اینهایی که امروز سرمربیگری 

می کنند در این اســـتان ها مربیگری کند. جاهای دیگر هم شـــده سفارشی. یک 

ســـرمربی مدام از این تیم به تیم دیگری می رود و علم و شایســـتگی و این مسائل 

خیلی موضوعیتی نداشته و کار در این بخش فاجعه می شود. همین مساله باعث 

می شود فوتبال مان روزبه روز عقب تر برود. این درحالی است که ما سازندگی قبل 

را نداریم. درســـت است که در رده پایه ها کار تا حدودی علمی پیش می رود اما از 

آن طرف در بخش دیگر دارد نابود می شود. مگر می شود امتیاز رده سنی جوانان 

در باشـــگاهی تهرانی گران تر از لیگ کشـــوری باشد؟ یعنی تیم هایی که در لیگ 

برتر هستند ارزان تر از تیم های رده های سنی در تهران هستند و این فاجعه است. 

در ســـطح ملی هم که داریم می بینیم چه اتفاقاتی در این چند ساله افتاده و بقیه 

مسائل هم که سفارشی شده و فعلا خبری از شایسته سالاری، پشتوانه سازی و این 

دست مسائل مدنظر نیست. 

موضوع را به سمت وسوی استقلال ببریم. به نظر می رسد این فجایعی که از 

آن صحبت می کنید تا حدی شبیه سرنوشت این باشگاه تاریخی و پرهوادار 

هم باشد. 

بله، اســـتقلال هم به همین ترتیب. هر روز شاهد اخبار منفی و نومیدی هستیم و 

نمی شود درباره اش صحبت کرد. از یک سو مشخص نیست روی چه حساب و کتابی 

آمدند و قیمت گذاری کردند و بودجه بستند و از سوی دیگر شاهدیم که مالکیت تیم 

را تغییر دادند تا پرسپولیس به راحتی به آسیا برود و حالا هم که این امر محقق شده 

همان جایی که استقلال را به آن واگذار کرده اند، این باشگاه را گردن نگرفته و اعلام 

می کند مالکیت باشگاه استقلال مورد تایید ما نیست. 

شما ســـال ها در اروپا بازی کرده اید. این مسائل مثل سقف بودجه و قوانین 

اینچنینی در کشورهای اروپایی هم اعمال می شود؟

عمده این اتفاقات را در فوتبال اروپا تعریف کنید به شـــما می خندند. در اروپا اصلا 

این شکلی نیست و شما باید ابتدا ساختار را درست کرده و سپس بر مبنای درآمدی 

که دارید هزینه کنید. الان درآمد بایرن مونیخ از همه تیم ها بالاتر است پس بیشتر 

می تواند ستاره بخرد. اگر بارسا به این وضع رسیده به خاطر همین تطابق بودجه و 

درآمد و اعمال هزینه هاست. باید سقف چیزی را که اعلام می کنید رعایت کنید، نه 

چیزی که به شما تحمیل  شود. بارسا به همین دلیل نتوانست مسی را حفظ کند. 

انگار این قانون ها را نمی شناسند و اصلا نمی دانند چگونه است و می گویند از 300 

میلیارد بالاتر نرود. با این وضعیت، بازیکنانی که از گذشـــته قرارداد داشته اند چه 

می شوند؟ قانونگذاری باید جوری باشد که به بن بست و مشکل بر نخورد و می بینیم 

که یک سری تیم ها می آیند قانون را دور می زنند و تازه مشکلات بعدی ایجاد می شود. 

قوانین اخیر را کلا چطور ارزیابی می کنید؟

برخی جاها می خوانم که این قوانین را می گذارند تا به اســـتقلال ضربه بزنند. این 

درحالی اســـت که الان موضوعیت کل فوتبال ماست. اعمال این قوانین به صورت 

کلی ضربه به کل فوتبال ماست و البته اگر بتوانند دو ضربه هم به استقلال می زنند. 

شـــاید هدف ضربه زدن به استقلال نباشد اما این وســـط یک ماجرا هم برای این 

تیم ایجاد می کنند. هرچند الان منظورم فقط اســـتقلال نیست و بحث درآمدزایی 

باشگاه ها مدنظرم است. 

به اســـتقلال برسیم. دست نکونام به خاطر همین اتفاقات و بی تدبیری ها و 

مسائل دیگر خالی مانده است. اصولا حق با سرمربی استقلال است؟

اســـتقلال برای قهرمانی و موفقیت احتیاج به ستاره دارد و همین ستاره ها هستند 

که در زمین کار را برای این تیم در می آورند اما وقتی مشکلات هست یک مقدار باید 

تمرکزمان را روی کارهای دیگری بگذاریم تا کمبودهایمان جبران شود. این موضوع 

الان تا حدودی در استقلال وجود ندارد و مشکل اینجاست که تمرکز لازم وجود ندارد. 

البته منکر همه مشکلات و مصائب ممکن و حواشی خودخواسته و ناخواسته در اطراف 

تیم نمی شوم. از لحاظ فنی هم بالاخره کمبودها و ضعف هایی وجود دارد مثل خط 

حمله که واقعا با کمبود بازیکن مواجه هستیم. این درحالی است که به نظرم نکونام 

باید صبر و طاقتش را بیشتر کند و بیشتر از اینها جنگجو باشد. اینجا استقلال است و 

شما برای گرفتن کمترین حق تان باید بجنگید و صبر و تحمل داشته باشید. به نظرم 

الان نمی توان نقد فنی آنچنانی به استقلال وارد دانست، چون نکونام به تازگی آمده 

و باید به او زمان داد تا به طور کامل افکارش را در این تیم پیاده کند. ضمن اینکه از 

ناهماهنگی و سنگین بودن بدن ها هم نباید به سادگی گذشت. 

مشـــکلاتی را که مدیریت ایجـــاد کرده در وضعیت امروز اســـتقلال چقدر 

تاثیرگذار می بینید؟

استقلال وضعیت به مراتب بدتری را در زمان مدیران قبلی تجربه کرده است. منظورم 

در این 10، 15 سال اخیر است. الان هم شرایط خوب نیست اما تبعاتی که شاهدش 

هستیم حاصل عملکرد دسته جمعی مدیران قبلی استقلال است و فقط خطیر تنها 

مقصر نیست. وقتی در یک سال 4 مدیرعامل عوض می شوند چه انتظاری دارید؟ هر 

کدام دو افتضاح داشته باشند می شود 8تا و این هم دو افتضاح به بار بیاورد می شود 

10تا. قضیه دو تا دو تا چهارتا و براساس منطق و استدلال است. 

صحبت پایانی... 

هوادار خسته شده اما باید به حمایت خود از استقلال ادامه بدهد. امروز اگر این تیم 

همچنان سرپاســـت و به رقابت ادامه می دهد از صدقه سری همین هواداران است 

و اینکه این دود این اختلافات به چشـــم تیم می رود. در اینکه تیم باید تقویت شود 

به خصوص در خط حمله شکی نیست، هرچند خوشحالیم که حسینی به روزهای 

اوجش بازگشته و دوباره تمرکزش را به دست آورده است. او خیلی تحت فشار است 

و زمانی که داشـــت می رفت گفتم این اشتباه را نکنید و او را تحت هر شرایطی نگه 

دارید. ســـید از لحاظ فنی همیشـــه خوب است و فقط باید از لحاظ روحی و روانی 

هوای او را داشت. 

مهدی پاشازاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: خطیر به تنهایی مقصر نیست، این وضعیت حاصل عملکرد مدیران قبلی هم هست

اعمال این قوانین ضربه به فوتبال ماست
 نکونام صبرش را زیاد کند و جنگجوتر باشد                    باید هوای حسینی را از لحاظ روحی داشت

روایت پاشازاده از شفافیت مالی در فوتبال اروپا

دراتریشماراتهدیدبهسقوطکردند،مالکایرانیفقطمیخندید
مهدی پاشازاده، پیشکسوت استقلال که سابقه بازی در باشگاه های اتریش را دارد درباره عدم رعایت شفافیت مالی در باشگاه آدمیرواکر این کشور که منجر به 

ســـقوط این باشـــگاه به لیگ دسته اول اتریش شد به »فرهیختگان« گفت: »یادم می آید زمانی که در اتریش بازی می کردم همین اتفاقات برایمان افتاد. یک ماه 

مانـــده بـــه آغاز رقابت ها از ما خواســـتند منبع بودجه مان را اعلام کنیم. مالک ایرانی ما مدام می گفـــت بگویید پول داریم، درحالی که باز به ما گفتند یا یک بانک 

گارانتی کند یا اسپانســـر برای ما ضمانت بدهد و پای آن را امضا کند. البته آنجا اگر اسپانســـر ضمانت کند و پول ندهد یقه اش را می گیرند. چند بار نامه زدند تا 

بودجه مان را اعلام کنیم تا براساس آن خرج کنیم و حتی تهدید کردند که اگر این کار را نکنیم به دسته پایین تر سقوط می کنیم. مالک ما به این تهدید خندید اما 

درنهایت به خاطر همین اتفاق ما به لیگ یک سقوط کردیم و تیمی که تازه سقوط کرده بود به لیگ برتر بازگشت؛ به همین سادگی! باید بودجه باشگاه ها شفاف 

باشد. مگر در اروپا به خاطر همین عدم شفافیت مالی برخی باشگاه های مطرح، یقه شان را نگرفتند؟ اصلا مگر از یووه و بارسا بالاتر داریم؟«

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگارگروهورزش

سعید دقیقى در گفت وگو با »فرهیختگان«: اظهاراتم در برنامه فوتبال برتر برایم دردسر شد

دنبال هیچ امتیازى نیستم و هدفم موفقیت شمس آذر است
 اگر باعث ناراحتى استقلالى ها شدم، عذرخواهى مى کنم              نکونام با وجود مشکلات تاکنون نتایج خوبى گرفته است

اظهارات ســـعید دقیقی در برنامه فوتبال برتر باعث ناراحتی 

اســـتقلالی ها شـــد تا جایی که تمرینات اخیر آنها به شدت 

تحت تاثیر این حواشی قرار داشت. هرچند جواد نکونام به دلیل 

مشغله زیاد سعی کرد به این حواشی واکنشی نشان ندهد اما 

گفته می شـــود در جلسه خصوصی با دیگر اعضای کادرفنی 

هم به این موضوع پرداخت. از طرفی حمله صفحات مجازی 

هواداران استقلال به سرمربی شمس آذر قزوین باعث شد این 

مربی از بیان نظراتش درمورد استقلال پشیمان شود. همین 

موضوع بهانه ای شـــد تا با دقیقی درمورد چرایی این اظهارات 

گفت وگو کنیم. 

هدفمموفقیتشمسآذراست
اظهارات سعید دقیقی شـــاید برای خیلی از علاقه مندان به 

استقلال یا حتی فوتبال عجیب باشد. سرمربی یک تیم لیگ 

برتری درمورد تیمی دیگر صحبت کرده و حتی در جزئی ترین 

مسائل مدیران و مربیان آنها اظهارنظر می کند. آیا این اظهارات 

منطقی اســـت؟ همین حالا هم نه فقط در استقلال که در هر 

باشگاهی کوچک ترین اظهارنظر با واکنش باشگاه رقیب روبه رو 

می شود و بیانیه پشت بیانیه صادر می کنند اما درمورد دقیقی 

و اظهاراتش پیرامون باشگاه استقلال چنین اتفاقی رخ نداد. 

بااین حال شـــاید خیلی ها بخواهند بدانند چرا دقیقی چنین 

بی پروا درمورد تیمی در لیگ برتر اظهارنظر کرد. 

دقیقی در این مورد به »فرهیختگان« گفت: »شـــاید خیلی ها 

بدانند که من از دوران جوانی به تیم اســـتقلال علاقه داشتم. 

در کل همه علاقه مندان به فوتبال در دوره نوجوانی و جوانی 

تیمی را دوست داشتند که من نیز از این قاعده مستثنی نیستم، 

هرچند حالا به لحاظ حرفه ای و اصول کاری به باشگاه شمس آذر 

تعهد دادم اما نمی توانم منکر علاقه مندی های گذشته خود 

شوم. درحال حاضر به دلیل همکاری با تیم شمس آذر و ارتباطی 

که بین من و این باشـــگاه شکل گرفته، شاید بیشترین علاقه 

من به این باشگاه باشد. اگر اظهارنظری درخصوص تیم دیگر 

انجام دادم نه به جهت دخالت، بلکه فقط به دلیل تعلق خاطری 

بود که داشتم.« 

عذرخواهیمیکنم
دقیقی در بخشـــی از اظهاراتش درواقع از نکونام انتقاد کرد 

و در مقابـــل خطیر را مدیر کاربلد و حرفه ای نشـــان داد. این 

موضوع زمانی اهمیت بیشتری پیدا می کند که همه می دانیم 

بین نکونام و خطیر درحال حاضر شکرآب است. اظهارات تند 

سرمربی تیم اســـتقلال در کنفرانس های خبری درخصوص 

باشـــگاه و از طرفی بی توجهی باشـــگاه و مجموعه مدیریتی 

به خواسته های سرمربی اســـتقلال خود گواه این ادعاست. 

در چنین شـــرایطی وقتی ســـرمربی تیمی لیگ برتری به جز 

اســـتقلال با اظهاراتش به این اختلافات دامن می زنند، این 

ســـوال به وجود می آید که آیا ســـعید دقیقی هدفی 

از ایـــن اظهـــارات دارد. او در این مورد به ما گفت: 

»واقعیت این است که من هدف خاصی از گفتن 

چنین صحبت هایی نداشتم، اینکه مشکلات 

ســـال های گذشته تاثیرش را در عملکرد تیم 

سال جاری استقلال گذاشته است بر هیچ 

کس پوشیده نیســـت. مشکلات استقلال 

درحال حاضر تقصیر جواد نکونام و مدیریت 

این باشـــگاه نیست، بلکه از فصول گذشته 

به جا مانده است. از این رو درک می کنم اگر 

باعث ناراحتی اســـتقلالی ها شدم. جا دارد 

از آنهـــا عذرخواهی کنم. هدف من تخریب 

نبوده است علاقه مندان به فوتبال و کسانی 

که لیگ برتـــر را دنبال می کنند، می دانند 

اســـتقلال بازیکنان خوبی را از دســـت داده و 

مشکلات مالی دارد و به لحاظ ساختاری به هم 

ریخته است. تاکید می کنم از صحبت های من 

برداشت اشتباه شده و من اصلا قصد تخریب 

کسی را نداشته ام.« 

صحبتهایمبرایمدردسرشد
به نظر می رسد دوستی خطیر با سعید دقیقی از 

دلایل اصلی صحبت های او درمورد استقلال 

باشد. هدف دقیقی تخریب نکونام یا زیرسوال 

بردن توانایی های او نبود اما بدون شـــک با 

توجه به رابطه دوســـتانه ای که با خطیر دارد، ســـعی کرد از 

دوســـتش حمایت کند. صحبت های نکونام درمورد ســـینا 

ســـعیدی فر شاید دقیقی را بر آن داشت تا در قالب مربی این 

دروازه بان، در برنامه زنده از خرید او دفاع 

کند. وی در برنامه فوتبال برتر گفته 

بود: »من بـــه آقای نکونام خیلی 

علاقـــه دارم امـــا می دانم آقای 

خطیر کجـــا درس خوانده و چه 

سوادی دارد؛ ایشـــان هم سواد 

بین المللی فوتبالی دارد و هم ســـواد 

آکادمیک فوتبالی و فکر نمی کنم 

بدون هماهنگی چنین تصمیمی 

گرفته باشـــند. هرچند تلاش کرد 

شأن نکونام را حفظ کند اما درواقع 

با توجه به اختلافاتی که دوطرف با 

هم داشتند به جانب داری از خطیر 

محکوم شد. حالا که سعید دقیقی 

ســـعی در توجیه اظهاراتش 

در برنامـــه فوتبال برتر 

دارد، مدعی شـــده 

که هدفـــش تخریب 

استقلال نبوده. او حتی 

به ما گفت قطعا نمی خواســـتم 

کســـی را ناراحـــت کنم این 

صحبت ها برای من دردسر 

شـــد. مـــن نمی خواهم 

تمرکز تیمم به هم بریزد. 

هدفـــم موفقیت با تیم 

شمس آذر است. وقتی 

چنین اهدافی 

را دارم چرا باید وارد چنین بازی ای شوم؟ واقعیت این است که 

از صحبت های من سوءبرداشت شده و من هیچ هدف خاصی 

را دنبال نکرده ام.«

تخریبگرنیستم
شاید خیلی ها فکر کردند سعید دقیقی به دنبال تخریب نکونام 

است. شاید فکر کردند او به بهانه دوستی با خطیر می خواهد 

ســـرمربی استقلال را در مشکلات این تیم دخیل جلوه دهد. 

شـــاید برخی بر این باور بودند که ســـعید دقیقی به دنبال آن 

است تا به واسطه دوستی با خطیر فشاری را که جواد نکونام در 

کنفرانس های خبری به مدیریت باشگاه استقلال وارد می کند، 

کاهش دهد و این طور نشان دهد که نکونام هم در مشکلات 

این تیم بی تاثیر نیست. طبیعی است که وقتی مدیریت و کادر 

فنی باشگاه استقلال با هم اختلاف دارند، چنین شائبه هایی 

به وجود می آید. به همین دلیل از دقیقی پرسیدیم چرا رعایت 

حال سرمربی استقلال به عنوان یک رقیب را نکرده است؟

او به ما گفت: »وقتی آرزوی موفقیت برای باشگاه بزرگ استقلال 

دارم، پس نمی توانم در نقش یک تخریب گر ظاهر شوم. همه 

می دانیم فوتبال ایران همچون همه جای دنیا به باشگاه های 

بزرگ احتیاج دارد، درنتیجه برای من که ســـربلندی فوتبال 

اهمیـــت دارد، چنین اتهاماتی قابل هضم نیســـت. از طرفی 

علاوه بر نام باشگاه استقلال برای شخص جواد نکونام به عنوان 

یک بازیکن بـــزرگ و یک همکار احترام قائلم. همه می دانند 

استقلال چه مشکلاتی داشت و جواد نکونام با همین مشکلات 

چه نتایج خوبی تاکنون گرفته است. این قابل پیش بینی است 

که نکونام می تواند با رفع شدن مشکلات و خروج از چالش های 

کنونی بیش از این موفق شود. اتفاقا من برخلاف آنچه تصور 

شد به آینده این باشگاه بسیار امیدوارم و باز هم تاکید می کنم 

که اظهارنظرهای من با هدف خاصی پیش نرفت.« 

بهکسیخردهنمیگیرم
ترکش های مصاحبه ســـعید دقیقی و اظهاراتش 

درمورد استقلال در برنامه فوتبال برتر از ساعاتی 

پس از پخش برنامه شروع شد. حرف های مربی تیم شمس آذر 

درمورد استقلالی ها برای برخی به هیچ وجه توجیه شدنی نبود، 

از این رو انتقادهای زیادی به دقیقی و اظهاراتش شد. موضوع 

اما وقتی بسیار حاد شد و دقیقی را وادار به واکنش کرد که محمد 

نوازی یکی از دستیاران جواد نکونام طی اظهاراتی نسبت به 

صحبت های دقیقی واکنش نشان داد. 

بدون شک محمد نوازی نه فقط از جانب خود، بلکه به نمایندگی 

از کادر فنی تیم اســـتقلال این اظهارات را بیان کرده اســـت. 

نمی توان باور کرد که او بدون هماهنگی با جواد نکونام و دیگر 

همکارانش بخواهد درمورد این موضوع صحبت کند. از طرفی 

وقتی نوازی اظهارنظر می کند و سایرین چه در باشگاه و چه در 

کادر فنی سکوت می کنند بیشتر این واقعیت مسجل می شود 

که حرف های نوازی درواقع حرف های کادر فنی تیم استقلال 

و در راس آنها نکونام است. 

آنجا که نوازی، مربی استقلال در واکنش به اظهارات دقیقی 

می گویـــد: »رفتـــار او به عنوان یک مربی لیـــگ برتری واقعا 

غیرحرفه ای بود. اصلا به سعید دقیقی یا هر مربی دیگری چه 

ارتباطی دارد که درباره کیفیت فنی استقلال حرف بزند. سعید 

جان امیدوارم جایزه خوش خدمتی را حتما بگیری! ما هم در 

استقلال نیازی به توضیح درباره کیفیت مان نداریم. کسی که 

باید دیده است و به شما ارتباطی ندارد کیفیت ما خوب بوده یا 

بد.« معانی بسیاری دارد. 

سعید دقیقی یک مربی تازه کار است. او برای اینکه خود را در 

لیگ برتر جا بیندازد هرچند خوش شـــانس بود اما راه سختی 

در پیـــش دارد. درواقع اظهارات نوازی این ذهنیت را به وجود 

می آورد که شـــاید دقیقی می خواهد با این کار و با حمایت از 

خطیر از او امتیاز مثبتی بگیرد. دقیقی که ظاهرا از صحبت های 

تند نوازی درمورد خودش به شـــدت ناراحت شده، تلاش دارد 

به اســـتقلالی ها بفهماند اصلا قصدی برای تخریب این تیم 

نداشت. او به ما گفت: »شاید نباید درمورد استقلال یا هر تیم 

دیگری صحبت می کردم اما من با توجه به مشکلات استقلال 

درمـــورد این تیم صحبت کـــردم. از اینکه صحبت هایم باعث 

به وجود آمدن کینه و کدورت شده، واقعا ناراحتم. نمی توانم باور 

کنم که نوازی واقعا این حرف ها را گفته باشد. او را می شناسم، 

بااین حال فعلا نمی خواهم به کسی خرده بگیرم. موفقیت با 

تیم شمس آذر هدف من است و برای رسیدن به این مهم همه 

تلاشم را می کنم. من برای تیمم زحمت زیادی کشیده ام و به 

همین دلیـــل اینقدر برای موفقیتش تلاش می کنم. قبلا هم 

گفتم و باز هم در رسانه شما اعلام می کنم ما در تیم شمس آذر 

تلاش می کنیم بدون غرور و با همه مشکلات موفق شویم.«

نیلوفرمژدهی
خبرنگار


